
اخي�راً كيفرخواس�تي براي علي س�بحاني، 
سردفتر اس�ناد رس�مي ش�ماره 111 مشهد 
صادر شده اس�ت كه در آن گفته ش�ده او به 
دلي�ل انتقاد از سياس�ت هاي س�ازمان ثبت 
در مورد اختب�ار از پذيرفته ش�دگان آزمون 
سردفتري تخلف انضباطي انجام داده است. 
اين كيفرخواست مي  تواند براي او تا شش ماه 
حكم انفص�ال از خدمت در پي داشته باش�د. 
در گفت  وگ�وي »ج�وان« ب�ا اي�ن س�ردفتر 
كم و كيف ماجرا را مورد بررسي قرار داده ايم. 

در كيفرخواس�ت گفته شده كه شما 
در برنامه عيار شبكه افق صداوسيما 
به سياست هاي س�ازمان ثبت انتقاد 
كرده  ايد، اين انتقاده�ا مگر چه بود  
كه موجب صدور اين كيفرخواس�ت 

شده است؟
در تاريخ بيس��تم تيرماه تماس��ي از برنامه عيار 
داشتند و از بنده به عنوان كارشناس تلفني برنامه 
دعوت كردند، درباره نحوه اجراي قانون تسهيل 
صدور مجوزهاي كس��ب  و كار و رفع انحصار از 
حرفه سردفتري صحبت كنم. من در اين برنامه 
به ابراز خرسندي مقام معظم رهبري از تصويب 
اين قانون اش��اره و از نمايندگان محترم مجلس 
بابت تصويب آن تشكر كردم. همچنين بيان شد 
اينكه قانون در راستاي سند تحول قضايي است 
و صحبتي كه در آنجا مطرح شد، راجع به نحوه 

اجراي اين قانون بود. 
يكي از م��واردي كه در اين مصاحبه گفته ش��د، 
مس��ئله اصلاح موادي از آيين  نام��ه قانون دفاتر 
اسناد رس��مي و كانون س��ردفتران و دفترياران 
مص��وب 1402/03/24 ب��ود. يك��ي از م��وارد 
اصلاحي ماده س��ه آيين  نامه و تبصره آن است و 
در اين خصوص تأكيد شد پذيرفته  شدگان جديد 
سردفتري به استناد قانون تسهيل صدور مجوزها 
پذيرفته شده اند و سازمان ثبت طبق ماده قانون 
تسهيل موظف است هر س��اله از طريق سازمان 
سنجش آزمون بگيرد و كس��اني كه حداقل 70 
درصد ميانگين نمرات يك درصد را كسب كنند، 

از نظر علمي پذيرفته شده اند. 
بحث هاي ديگري مطرح شد كه از جمله آنها بحث 
كارآموزي بود و مثلًا اشاره كرديم كارآموزي ها 
نبايد طولاني مدت و به ش��كلي برگزار شود كه 
موجب دلس��ردي داوطلبان شود و از طرفي هم 
گفتيم اگر بحث تقويت علمي سردفتران مطرح 
است دوره ها مي  تواند  حين خدمت و در يك حد 

معقول و متعارف مثلًا سه ماهه باشد. 
همچنين بحث درجه  بندي مطرح شد كه من در 
آنجا اشاره كردم  تبصره 4 ماده يك قانون تسهيل 
صراحت دارد كه »وضع هرگون��ه محدوديت و 
مانع در مسير صدور مجوز، كه خارج از چارچوب 
اين قانون باش��د، به دلايلي از قبيل اشباع بازار، 
محدوديت ظرفيت و حدود صنفي يا بر اس��اس 
تعداد يا فاصله جغرافيايي دارندگان يا متقاضيان 
آن مجوز، ممنوع اس��ت. « در اينجا ما گفتيم كه 
با توجه به اش��اره به وضع هرگون��ه محدوديت، 
درجه بندي برخلاف منظور قانونگذار در قانون 
تسهيل است؛ اينها صحبتي بود كه من در برنامه 

مطرح كردم و فيلم آن هم موجود است. 
بعد از اين سخنان چه اتفاقي افتاد؟

اين برنامه گذش��ت تا 1402/07/25 بنده را به 
اداره ثبت احضار كردند و نامه اي ارائه شد كه از 
طرف رئيس حفاظت و اطلاعات اداره كل استان 
خراسان رضوي خطاب به مدير كل ثبت استان 
خراسان رضوي زده ش��ده  و در آن آمده بود كه 
به استحضار مي  رس��اند نامبرده فوق يعني بنده 
علي سبحاني سردفتر اسناد رسمي 111 مشهد، 
در ارتب��اط تلفني ب��ا برنامه عيار ش��بكه افق با 
موضوع رفع انحصار از حرفه سردفتري در تاريخ 

1402/04/20 سياست هاي سازمان را در رابطه 
با اختبار از پذيرفته ش��دگان آزمون سردفتري 
مورد نقد قرار داده است، بنابراين با عنايت به فراز 
17 بند پ ماده 65 آيين  نامه دفاتر اسناد رسمي 
تقاضاي تعقيب انتظامي تخلف نامبرده را دارم. 

اين بند مورد اشاره چه مي  گويد؟ 
در فراز 17 بند پ ماده 65 آيين نامه قانون دفاتر 
اسناد رسمي و كانون سردفتران و دفترياران به 
قيد »هرگونه فعاليت غيرمجاز در فضاي مجازي 
و رسانه هاي گروهي از قبيل توليد و انتشار اخبار 
واهي و بي اساس« به عنوان تخلف اشاره شده و 
در اين نامه با اشاره به اين قسمت تقاضاي تعقيب 

قضايي بنده را كرده اند. 
مگر ش�ما اخبار واهي در شبكه افق 

گفته بوديد؟
من ك��ه ب��ه اداره كل رفتم مش��اهده كردم در 
صورتجلسه بازرسي رسيدگي به شكايت از دفاتر 
اسناد رس��مي خطاب به بنده نوشته شده بود، 
برابر اعلام اداره حفاظت و اطلاعات ثبت اسناد 
اس��تان در تاريخ 1402/04/20 ساعت 22:00 
طي ارتب��اط تلفني ب��ا برنامه عيار ش��بكه افق 
مطالبي بيان ش��ده كه مغاير با فراز 17 بند پ 
ماده 65 آيين نامه قانون دفاتر اس��ناد رس��مي 
مي  باشد، در خصوص موضوع توضيح دهيد. اين 
چيزي بود كه آقاي بازرس از من مي  خواست در 
مورد آن توضيح دهيد. من هم در بخش اظهار 
نوش��تم گفت  وگوي تلفني اينجان��ب با برنامه 
عيار شبكه افق پيرامون تصويب و اجراي قانون 
مترقي و ارزش��مند تس��هيل صدور مجوزهاي 
كس��ب و كار بوده كه اجراي صحيح اين قانون 
مي  تواند انقلابي در حوزه اش��تغال و ورود افراد 
شايسته ايجاد نمايد و پاياني بر سال ها انحصار، 
رانت و امضاهاي طلايي و خريد و فروش امتياز 
به ويژه در حوزه سردفتري اسناد رسمي باشد. 
قانوني كه م��ورد تأييد و حماي��ت رهبر معظم 
انقلاب و در راستاي س��ند تحول قضايي است، 
يقيناً مصاحبه فوق  الذكر و نقد و بررس��ي قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كسب  وكار و چگونگي 
رفع انحصار آن از جامعه س��ردفتري در رسانه 
ملي در چارچوب قوانين و مقررات حاكم و اصل 

آزادي بيان ش��كل گرفته اس��ت، بنابراين تصور 
اينكه اين گفت  وگو مغاير رديف 17 بند پ ماده 
65 آيين نامه قانون دفاتر اس��ناد رس��مي باشد 
بايد آن را برداش��تي ناصواب تلقي كرد. بديهي 
است لازمه تحقق، رشد و پويايي نهاد سردفتري 
اسناد رسمي پذيرش و استقبال از هرگونه نقد 
و بررسي صادقانه و سازند وگرنه مخالف با طرح 
نقاط ضعف و كاس��تي ها و خود را از معرض نقد 
و انتقاد دور نگه داشتن موجب ركود، خسران و 

عقبگرد خواهد بود. 
اص�اً دلي�ل اي�ن انتق�ادات ش�ما 

چيست؟
بعد از تصويب قانون تس��هيل نخستين آزمون 
بر مبن��اي قان��ون در آذر م��اه 1401 در حوزه 
س��ردفتري برگزار ش��د و در اين آزمون از بين 
52هزار نف��ر 9 هزار و 500 نفر براس��اس قانون 
پذيرفته ش��ده اند، حالا س��ازمان ثب��ت بعد از 
برگ��زاري آزم��ون در 1402/03/24 موادي از 
آيين  نامه قانون دفاتر اس��ناد رس��مي را اصلاح 
كرده ك��ه اين اصلاحي��ه جاي بحث و بررس��ي 
دارد. بالاخره همانطور كه عرض ش��د تبصره 4 
ماده 1 قانون تس��هيل وضع هرگونه محدوديت 
خارج از چارچوب قانون را ممنوع كرده ولي الان 
بحث درجه بندي مطرح شده و درجه  بندي نوعي 
محدوديت اس��ت يا اگر مثلًا قرار باش��د دوباره 
اختبار علمي برگزار ش��ود، اي��ن برخلاف قانون 
تس��هيل اس��ت. همچنين اگر بيايند دوره هاي 
كارآم��وزي را تا 14ماه كنند ك��ه ظاهراً حداقل 
شش ماه است و حداكثر 14ماه موجب مي  شود به 
جاي اينكه در راستاي اين قانون تسهيل و موانع 
برداشته شود، عملًا مانعي ايجاد شود. ما در طول 
50 سال گذشته به جز در استان تهران چيزي به 
نام كارآموزي نداشتيم و مبناي قانوني هم نداشته 
ولي الان در اينجا چنين كارآموزي طولاني مدتي 

وضع شده كه به نوعي مانع قابل نقد است. 
ش�ايد بتوان گفت الان سازمان ثبت 
شما را بابت دفاع از قانون مورد توبيخ 

قرار داده است. 
من فكر مي  كنم با توجه به اينكه پيش  نويس اين 
اصلاحيه توسط سازمان نوشته شده اينكه كسي 

اين پيش نويس را نقد كند براي آنها سخت است 
و ما انتقادات خود را بدون اينكه خداي نكرده 
نشر اكاذيب يا تش��ويش اذهان عمومي باشد، 
بيان كرديم. س��ؤال مجري محترم هم همين 
بود كه با توجه به اين درجه  بندي كه انجام شده 
و كارآموزي ها آيا آيين  نام��ه در تقابل با قانون 
تسهيل نيس��ت كه بنده آنجا به اين تبصره 4 
استناد كردم و بابت آن مورد سؤال قرار گرفتم. 
يعني اتهامي كه به ش�ما وارد ش�ده 
اس�تناد به قانون در براب�ر آيين نامه 

است؟
براي من به ش��كل الكترونيكي كيفرخواس��تي 
ابلاغ و در تاريخ 1402/08/28 صادر شده است، 
در اين كيفرخواس��ت آمده برابر گ��زارش وارده 
رياس��ت اداره حفاظت اطلاعات اداره كل ثبت 
اسناد خراسان رضوي سردفتر بدون اخذ مجوز 
نسبت به ارتباط تلفني با برنامه عيار شبكه افق 
اقدام نموده و سياس��ت هاي سازمان در راستاي 
اختبار از پذيرفته  ش��دگان آزمون س��ردفتري 
مورد نقد قرار داده كه گ��زارش بازرس حكايت 
از تأييد اين موضوع است و سردفتر فراز 17 بند 
پ ماده 65 آيين  نامه قانون دفاتر اسناد رسمي را 
رعايت نكرده است. اينجا چندتا نكته وجود دارد 
اول اينكه گفته س��ردفتر بدون مجوز گفت  وگو 

كرده است. 
مگ�ر اص�اً قرار اس�ت كس�ي براي 
گفت  وگو با صداوسيما مجوز داشته 

باشد؟
در هيچ قانون و آيين  نامه اي نداريم سردفتر براي 
اينكه با رسانه اي گفت  وگو كند يا در يك نشست 
رسانه اي ش��ركت كند نياز به هماهنگي و اخذ 
مج��وز دارد، البته در مجموع��ه بخش  نامه هاي 
ثبتي قس��متي در بند 417 هس��ت كه مربوط 
قبل به انقلاب است و در آن گفته شده »كاركنان 
س��ازمان ثبت مراقبت كنند، هرگونه مصاحبه 
مطبوعاتي، راديويي ي��ا تلويزيوني در مورد امور 
مربوط به س��ازمان ثبت مس��تلزم كسب اجازه 
قبلي از دستگاه مربوط است. « خب اين مربوط 
به كاركنان سازمان ثبت است كه از اين سازمان 
حقوق مي  گيرند و پست سازماني دارند، در حالي 
كه سردفتران اسناد رسمي تشكيلات خصوصي 
هس��تند كه تحت نظر حاكميت انج��ام وظيفه 
مي  كنند. همچنين در مورد اينكه قيد شده بدون 
مجوز، اشاره نشده كه مستند به كدام ماده قانوني 
يا آيين  نامه مل��زم بوديم مجوز اخ��ذ كنيم، در 
بخش بعدي گفته سياست هاي سازمان در مورد 
اختبار را مورد نقد قرار داده اس��ت كه با توجه به 
اينكه برنامه در مورد اجراي قانون تسهيل بود و 
سؤالي كه مجري در رابطه با آيين  نامه پرسيدند 
به همين تبصره 4 ماده يك قانون تسهيل اشاره 
كرده  ام. بخش بعدي هم در مورد فراز 17 بند پ 

ماده 65 بود كه عرض شد. 
ب�ه نظر مي  رس�د ش�ايد اي�ن رفتار 
س�ازمان ثبت در برخورد با ش�ما به 
نحوي خط و نشان كشيدن براي تمام 

منتقدان باشد. 
اين نح��وه رفتار موجب مي  ش��ود س��ردفتران 
سياست هاي س��ازمان را مورد نقد قرار ندهند و 
چه بسا كه امكان دارد اگر ايرادي در آيين  نامه يا 
بخشنامه اي باشد و لازم باشد نقدي در مورد آن 
انجام شود تا اين ايراد حل شود، ولي متأسفانه با 
اين نوع رفتار قطعاً سردفتران جانب احتياط را 
رعايت مي  كنند. چون بالاخره ما زير نظر سازمان 
ثبت انجام وظيفه مي  كنيم و اگر س��ردفتري از 
مصاديق فراز 17 باشد، ممكن است از سه ماه تا 
شش ماه آن هم از همان بار اول منفصل شود كه 

خب اين مجازات نسبتاً سنگيني است. 
اصاً اين امكان انتقاد از سازمان ثبت 

چه اهميتي دارد؟
نهاد س��ردفتري نهادي قديمي است و صدسال 
قدمت دارد، لازمه رش��د و پويايي اين نهاد اين 
اس��ت كه مورد نقد قرار بگي��رد، روي آن كار و 
تجديدنظر انجام شود وگرنه اگر قرار باشد كسي 
جرئت نقد و بررسي قوانين و آيين نامه هاي مربوط 
به دفاتر اسناد رسمي را نداشته باشد قطعاً موجب 
سكون و ركود مي  شود. حالا در شرايطي كه هر 
شهروندي حق دارد در چارچوب اصل آزادي بيان 
خيلي از موضوعات را مورد نقد قرار دهد، با وجود 
اين، سازمان ثبت نشان داده هيچ نوع انتقادي را 
برنمي تابد ولو اينكه نقد سازنده، درست، بحق و 

استناد به قانون در شبكه افق صداوسيما باشد. 
از س��وي ديگر س��ازمان ثبت رواب��ط عمومي 
دارد و اگ��ر صحبت ه��اي من خ��لاف واقع بود، 
آنها مي  توانس��تند براس��اس قانون مطبوعاتي 
نامه  نگاري كنند و بگويند اين حرف هايي كه اين 
آقا گفته خلاف واقع است و اين اجازه هم به آنها 
داده مي  ش��د صحبت هاي خود را مطرح و دفاع 
كنند. يك زماني هست كه از اين حرف هاي كلي 
مي  زنند مثلًا مي  گويند حرف هاي شما تشويش 
اذهان عمومي بوده يا نشر اكاذيب كرده  ايد، ولي 
در كيفرخواستي كه براي بنده صادر شده گفته اند 
چرا سياست هاي سازمان را مورد نقد قرار داده اي 
اين يعني نبايد بگوييد بالاي چشم ما ابرو است، 
يعني اينها نگفته اند كه شما چرا دروغ گفته  ايد، 

بلكه مي  گويند چرا ما را نقد كرده  اي. 

سازمان ثبت: از ما انتقاد نكنيد!
جزئيات مقابله انتظامي سازمان ثبت اسناد و اماك كشور با منتقدان در گفت وگوي »جوان« با سردفتري كه به دليل 

انتقاد از سياست هاي سازمان ثبت در رسانه ملي با كيفرخواست اين سازمان روبه رو شده بررسي شد

ورود ۱۰۰۰ اتوبوس برقی به کشور
 تا 2 ماه آینده

ه�زار  ورود  از  محيط زيس�ت  حفاظ�ت  س�ازمان  رئي�س 
دس�تگاه اتوب�وس برق�ی ت�ا دو ماه آين�ده به كش�ور خب�ر داد. 
علی سلاجقه، رئيس سازمان حفاظت محيط زيس��ت در حاشيه اولين 
نشست هم انديشی مديريت و پيشگيری قاچاق گونه های حيات وحش 
اظهار داش��ت: اولين نشس��ت تخصصی درب��اره پيش��گيری از قاچاق 
حيات وحش با حضور سه دستگاه اصلی، قوه قضائيه، نيروی انتظامی و 

سازمان حفاظت محيط زيست برگزار شد. 
وی افزود: خلأ قانونی در اين زمينه بس��يار محس��وس است و اقدام های 
لازم بايد در قالب لوايح انجام گيرد؛ همچني��ن ارزش گذاری گونه های 
حيات وحش در چرخه حيات و زندگی بسيار حائز اهميت است.  سلاجقه 
با اشاره به ضرورت استفاده از ظرفيت های پهپادی و دانش بنيان جهت 
افزايش نظارت بر محيط زيست گفت: پهنه محيط زيست در كشور بسيار 
گس��ترده اس��ت و نمی توان تنها از طريق محيط بان ها از محيط زيست 
و حيات وحش كش��ور محافظت كرد.  وی با اعلام اينك��ه به زودی همه 
يگان های محيط زيس��ت و پايگاه ها مجهز به بی سيم ديجيتال خواهند 
شد، گفت: قاچاقچيان و متخلفانی كه در حوزه حيات وحش هستند از اين 
به بعد به شدت احس��اس ناامنی خواهند كرد. اكنون همدلی و همياری 
خوبی ميان دستگاه ها انجام گرفته و اگر مشكلات قانونی هم مرتفع شود، 
مطمئنيم محيط زيست كشور كه اكنون در معرض خطر است به شدت 
مورد محافظت قرار خواهد گرفت.  سلاجقه گفت: وقتی شرايط اقتصادی 
به نوعی دچار مشكل باشد، فشار به حيات وحش افزايش می يابد. بايد در 
بس��ياری از مناطق به ويژه نقاط مرزی به امرار معاش های اصلی و بومی 
مردم توجه ش��ود و در واقع به كار جايگزين توجه ك��رد. مطمئنيم اگر 
فرهنگ س��ازی در حوزه نگهداری از حيات وحش افزايش يابد، اقدامات 

خوبی را شاهد خواهيم بود. 
وی افزود: در مورد كاپ 28 دستورهايی مستمر مد نظر قرار دارد، مواضع 
خود را قبلاً اعلام كرده ايم و كشورهای توسعه يافته زيست جهان را تخريب 
كرده اند و بايد ت��اوان آن را بپردازند. منابع آب، خاک و هوای كش��ورها 
تحت تأثير فعاليت كشورهای توسعه يافته قرار گرفته و تخريب شده و آنها 
بايد در اين زمينه تاوان بپردازند.  وی در پاسخ به اين پرسش كه آيا می توان 
اقدام عاجلی برای مقابله با آلودگی هوا انجام داد، گفت: خوشبختانه امسال 
با روند كنونی به نظر می رسد به س��مت خوبی پيش رويم و كيفيت هوا 
بهبود يابد و طی دو ماه آينده هزار دستگاه اتوبوس برقی در تهران خواهيم 
داشت. شهرداری تهران با كشورهای مختلف قرارداد بسته و ظرفيت های 
خوبی در حال استفاده است. شهرداری ها و وزارت صمت اقدامات خوبی 
در تهران و كلانشهرهای ديگر مانند اصفهان انجام داده اند رئيس سازمان 
حفاظت محيط زيست گفت: جابه جايی پالايشگاه منتظری اصفهان مد نظر 
قرار گرفته است و اراضی مناسبی به آنها داده شده تا از اصفهان خارج شود.  
سلاجقه در ادامه تصريح كرد: 0/12 تا 0/17  درصد بودجه كشور مربوط 
به محيط زيست است، اين در حالی است كه اين سازمان مسئوليت های 

متنوعی مانند حفاظت از تنوع زيستی كشور را بر عهده دارد. 
وی با بيان اينكه 2هزارو500 نفر در يگان حفاظت محيط زيست مشغول 
به كار هستند، اظهار كرد: دولت سيزدهم به فراهم سازی تجهيزات برای 
محيط بانان توجه و سعی كرده اس��ت از حداكثر ظرفيت ها در اين جهت 

استفاده كنيم. با اين حال اين مقدار ناچيز است. 
سلاجقه در پايان با اشاره به تمايل كشورهای حاشيه خليج فارس برای 
اس��تفاده از برخی از گونه های جانوری ايران مانند ش��اهين اظهار كرد: 
كشورهای حاشيه خليج فارس علاقه دارند كه در اين زمينه سرمايه گذاری 

كنند و ما بايد اين موضوع را از جنبه های مختلف بررسی كنيم. 

عزیزم ایران! عزیزم مردم!
چند روز پيش روزنامه همشهري طي گزارش��ي از فعاليت گروه هاي 
مردمي آمر به معروف در مترو  خبر داد و تيتر صفحه اول خود را به اين 
موضوع اختصاص داده بود و عنوان »عزيزم شالت... « را براي اين گزارش 
تيتر كرده بود. پس از آن موج تخريب ها و بي انصافي هاي روزنامه هاي 
جريان اصلاحات و اپوزيسيون عليه اين گزارش و روزنامه گسيل شد و 
هر كدام از منظري به نقد و تخريب اين مسئله پرداختند. عصر ايران هم 
در يك يادداشت بسيار ضعيف و دم دستي صرفاً با يك تيتر چالشي تحت 
عنوان » عزيزم ترافيك. . . ؛ عزيزم آبگرفتگي. . . ؛ عزيزم شهر فروشي...« به 

تمسخر و تخريب اين حركت پرداخت. 
صرف نظر از مطالب دم دس��تي و پيش پا افتاده كه در اين يادداش��ت 
مطرح شده بود و بارها و بارها در كتب، مقالات و روزنامه هاي مختلف 
به اين مباحث به صورت متقن پاس��خ داده شده است، درباره اصل اين 
حركت هاي تخريبي يك نكته مهم وجود دارد و آن هم اين اس��ت كه 
مسئله اصلي جريان اصلاحات، اپوزيسيون و مخالفان انقلاب اسلامي و 
روزنامه ها و تريبون هاي آنها به هيچ وجه حجاب نيست. دليل ناراحتي و 
تخريب هاي اينها وجود آمران به معروف نسبت به بي حجابي در جامعه 
نيس��ت. بلكه اينها از هر نوع كنش اصلاحي و س��ازنده بدنه مذهبي و 
حزب اللهي جامعه به خش��م آمده و درصدد تخريب و نقد و تمسخر بر 
مي آيند. اين آمران به معروف كه با رفتار محترمانه به بانوان بي حجاب 
و قانون ش��كن تذكر لس��اني مي دهند، حتي اگر مطابق حرف يكی از 
منتقدان از فردا مقابل ساختمان ش��هرداري تجمع كنند و به شهردار 
تهران بگويند عزيزم ترافيك! باز هم اين جريانات تخريبگر ش��روع به 
نقد و حمله به اين حركت خواهند كرد. باره��ا و بارها به تجربه اثبات 
شده كه اين جريان هاي به ظاهر روشنفكري و اصلاح طلب اما در واقع 
ضداصلاحات، ب��ا پرچمداري جريان مذهب��ي و حزب اللهي در عرصه 
مطالبه گري و عدالت خواهي و اصلاح طلبي مخالفت كرده و س��عي در 

تخريب اين حركت هاي خودجوش مردمي دارند. 
اين در حالي اس��ت كه حافظه تاريخ��ي مردم ايران هي��چ موردي از 
مطالبه گري ه��اي منصفان��ه و اخلاق م��دار اين جريان ه��اي مدعي 
اصلاح طلب��ي و عدالت خواهي درباره مس��ائل اصلي و مه��م جامعه و 
معيشت مردم س��راغ ندارد و اينها حتي گاهي با دشمنان خارجي اين 
ملت براي افزايش تحريم ها و فشارها عليه مردم و كشور ايران هم صدا 
شده اند. نمونه اخير و پيش روي چشم همه ما نيز همين حوادث سال 
1401 و همراهي تمام قد اين جريان هاي مدعي با فتنه گران و دشمنان 
كش��ور و انقلاب بود. حوادثي كه هدف آن نه خونخواهي مهسا اميني 
بود و نه لغو قانون حجاب و نه حتي براندازي جمهوري اس��لامي! بلكه 
هدف تجزيه ايران و منافع ملي كش��ور بود و امروز براي همه روش��ن 
شده است كه پشت هش��تگ هاي زن، زندگي، آزادي چه طرحي براي 

مردم ايران نهفته بود. 
بنابراين بايد به كسانی كه موج تخريب ها عليه دغدغه هاي مردم را راه 

انداخته اند، گفت: عزيزم ايران! عزيزم مردم!

سجاد آذري
   گفت وگو

اجباري شدن ماسك
 براي مواجهه با طغيان آنفلوآنزا 

عين اللهي:  شيوع ويروس جديدي از سوي سازمان 
جهاني بهداشت تأييد نشده و به ايران نيز نيامده است

چند وقتي مي شود پاي مردم براي درمان بيماري هاي تنفسي به مراكز 
درماني باز شده است. صداي سرفه عابران خاطرات تلخ ايام كرونا را 
در ذهن افراد تداع�ي مي كند. با وجود اين، رئي�س مركز مديريت 
بيماري هاي واگير وزارت بهداش�ت معتقد اس�ت كمتر از 5 درصد 
بيماري هاي تنفسي اين روزها تقصير كروناست و تقصير 50 درصد از 
سرماخوردگي هاي كنوني به گردن ويروس آنفلوآنزاست. اوج گيري 
ويروس آنفلوآنزا تا پايان آذر ادامه دارد و بعد از آن رفته رفته از شدت 
بيماري كاسته مي شود. از سوي ديگر اوضاع بيماري هاي تنفسي در 
كشور چين به عنوان مبدأ آغاز بيماري كرونا نگران كننده شده است. 
طبق ادعاي سازمان جهاني بهداشت، ش�مال چين از اواسط اكتبر 
امسال در مقايسه با مدت مشابه در سه سال گذشته، شاهد افزايش 
بيماري هاي تنفسي »شبيه به آنفلوآنزا« و سويه هاي ذات الريه در 
كودكان بوده است. سازمان جهاني بهداشت در تاريخ جمعه 5 می 
۲0۲۳ به طور رس�مي پايان وضعيت اضطراري كوويد 1۹ در جهان 
را اع�ام كرده بود،  اما آيا ويروس تازه اي در راه اس�ت و قرار اس�ت 
روزهاي سياه كرونايي با نقش آفريني يك ويروس جديد تكرار شود؟! 

ژانويه 2020 بود كه سازمان جهاني بهداشت در پي شيوع بيماري تنفسي 
در كشور چين و مرگ و ميرهاي ناشي از آن،  ويروس كرونا را يك وضعيت 
اضطراري بهداشت عمومي و نگراني بين المللي اعلام كرد. ويروس كرونا اما 
سه سال به كابوس دنيا تبديل شد و حتي همين حالا هم قرباني مي گيرد. 
حالا اما سه، چهار هفته اي مي ش��ود كه با رشد بيماري هاي تنفسي در 
كشور مواجهيم و نگران از اينكه آيا موج تازه اي از بيماري هاي غير واگير در 
راه است. بهرام عين اللهي وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي درباره 
شيوع بيماري جديد تنفسي در چين مي گويد: »شيوع ويروس جديدي از 

سوي سازمان جهاني بهداشت تأييد نشده و به ايران نيز نيامده است.«
وزير بهداش��ت به مردم توصيه كرد كه در صورت سرماخوردگي حتماً 
اس��تراحت   و از حضور در اجتماعات پرهيز كنند؛ همچنين در صورت 
ضرورت حضور در خارج از منزل، ماس��ك بزنند و فاصل��ه اجتماعي را 

رعايت كنند. 
عين اللهي تأكيد كرد: » گروه هاي حساس و داراي شرايط خاص از جمله 
سالمندان و بيماران خاص بايد سالي يكبار واكسن هاي آنفلوآنزا و كرونا 

را تزريق كنند.«
 طغيان آنفلوآنزا 

شهنام عرشي، رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت با 
اشاره به شيوه بيماري هاي تنفسي در كشور مي گويد: » ما منتظر بوديم از 
اواسط آبان ماه آنفلوآنزا افزايش يابد و در آذرماه به اوج برسد، اما امسال اين 
اتفاق دو هفته زودتر آغاز شد و از هفته گذشته موارد آنفلوآنزا افزايش يافته 

و انتظار داريم كه نهايتاً سير افزايشي بيماري تا اواخر آذرماه كند شود.«
به گفته رئيس مرك��ز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت در 
تابستان 30 درصد افراد داراي علائم سرماخوردگي كشور مبتلا به كرونا 

بودند، اما الان زير 5 درصد موارد سرماخوردگي كرونا هستند. 
عرشي در مورد صعود آنفلوآنزا در كشور اينگونه توضيح مي دهد: » 50درصد 
موارد سرماخوردگي را افراد مبتلا به آنفلوآنزا تشكيل مي دهند، به طوري 
كه سطح ايمني عموم جامعه به ويژه كودكان در برابر ابتلا به اين بيماري و 
ساير ويروس هاي تنفسي پايين آمده و افراد در معرض ابتلا قرار مي گيرند. 
از ابتداي مهرماه سال جاري شاهد موارد ابتلاي متعدد افراد به آنفلوآنزا 
بوديم و پيش بيني مي ش��ود اين روند افزايشي را طي ماه هاي آينده نيز 

تجربه كنيم.«
به گفته وي آبريزش و گرفتگي بيني از تفاوت هاي آنفلوآنزا و كرونا است 
كه اين علائم در آنفلوآنزا بيشتر بوده، اين در حالي است كه تعداد كمي 
از بيماران مبتلا به كرونا آبريزش بيني دارن��د. اگر فردي آبريزش بيني 
همراه با بدن درد، خستگي و تب داشته باش��د، احتمالاً به اين بيماري 

مبتلا شده است. 
طبق توضيحات عرش��ي از افرادي كه به دليل كرونا و آنفلوآنزا بستري 
مي شوند، دو سوم موارد مبتلا به آنفلوآنزا هس��تند و كمتر از يك سوم 
كرونا و مابقي درگيري هاي ريوي هستند. عمده بستري ها مربوط به افراد 

واكسن نزده و بيماران مزمن است. 
وي تأكيد مي كند: » پيش بيني مي شد امسال بيماري كمي شديدتر باشد 

كه اين اتفاق رخ داد.«
 باز هم چين !

در كنار شيوع بيماري هاي تنفسي در كشور ما و ديگر كشورها،  وضعيت 
شيوع اين بيماري ها در چين غير عادي به نظر مي رسد. سازمان جهاني 
بهداشت عنوان كرده اس��ت كه شمال چين از اواس��ط اكتبر امسال در 
مقايسه با مدت مشابه در سه سال گذشته، شاهد افزايش بيماري هاي 
تنفسي »شبيه به آنفلوآنزا« و سويه هاي ذات الريه در كودكان بوده است. 
مقامات بهداش��تي چين روز 22 آبان در يك كنفرانس مطبوعاتي اين 
ش��رايط را ناش��ي از »برچيده ش��دن محدوديت هاي كرونا« و گردش 
پاتوژن هاي شناخته ش��ده اي مانند آنفلوآنزا، مايكوپلاسما )كه معمولاً 
بچه هاي كوچك تر را مبتلا مي كند(، ويروس سنسيش��يال تنفس��ي 
)آر اس وي( و وي��روس به وجودآورن��ده كووي��د- 19 نس��بت داده اند. 
آنها همچنين گفته اند كه ش��هر پكن واقع در ش��مال چي��ن، » به طور 
همزمان شاهد بروز چند عامل بيماري زا است. « و براساس گزارش هاي 
محلي، كودكان بس��ياري با علائمي همچون التهاب ري��ه و تب بالا در 

بيمارستان هاي پكن بستري شده اند. 
با وجود اين، سازمان جهاني بهداشت )WHO( از چين خواست تا جزئيات 
بيشتري درباره شيوع بيماري هاي تنفسي كه اخيراً در شمال اين كشور 

گزارش شده است، ارائه كند. 
سازمان جهاني بهداش��ت به مردم چين توصيه كرده است اقدام هايي را 
براي كاهش خطر بيماري هاي تنفسي دنبال كنند. اقداماتي كه شامل 
واكسيناسيون، حفظ فاصله از افراد بيمار، ماندن در خانه در هنگام بيماري، 
انجام آزمايش ها و مراقبت هاي پزش��كي در صورت نياز، زدن ماسك به 

صورت، اطمينان از تهويه مناسب و شستن منظم دست ها مي شود. 
در حالي كه كارشناسان تأكيد مي كنند كه وضعيت همچنان نامشخص 
است، اما اظهار مي كنند كه احتمال كمي وجود دارد كه اين افزايش در 

موارد ابتلا به بيماري هاي تنفسي ناشي از يك ويروس جديد باشد. 
رئيس مركز مديريت بيمار ي هاي واگير وزارت بهداشت هم در واكنش به 
اخباري مبني بر نگراني سازمان جهاني بهداشت از شيوع بيماري تنفسي 
در چين اينگونه توضيح مي دهد: » اخيراً سازمان جهاني بهداشت به چين 
اعلام كرده كه افزايش موارد بيماري هاي تنفسي را بايد با جزئيات به اين 
سازمان ارائه كند. هنوز جزئياتي از بيماري شايع شده تنفسي در چين 
منتشر نشده است و دولت چين اعلام كرده كه برآورد اوليه نشان مي دهد 
كه پس از رفع محدوديت ه��اي كرونايي و كاه��ش رعايت پروتكل ها، 

ويروس هاي تنفسي در كودكان شايع شده است.«
 همان راهكارهاي هميشگي 

اما بايد چه كرد تا از بيماري هاي تنفسي اين روزها در امان باشيم يا اگر 
دچار چنين بيماري هايي شديم، آن را به ديگران انتقال ندهيم؟

طبق توصيه رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت 
همان راهكارهاي قدمي بهترين شيوه مواجهه با ويروس هاي تازه است. 
وي توصيه مي كند افراد براي حفظ س��لامت خود بهتر است در اماكن 
عمومي از ماسك استفاده كنند. شست و شو و ضد عفوني كردن دست ها و 
پرهيز از حضور در اماكن عمومي در صورت داشتن علائم سرماخوردگي و 

بيماري بهترين راهكار براي محافظت از خود و ديگران است. 
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